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«Reactivar l’activitat econòmica i turística per 
reactivar la vida al poble, creant una oferta atractiva 
i diversificada per als visitants i als esquiadors que 
baixen de pistes, és urgent i indispensable»

unitsxordino

www.unitsperordino.com

Els pobles de la parròquia, especialment el d’Ordino, han de deixar de ser nuclis de pas per als 
esquiadors i visitants a la baixada de pistes. Cal atreure’ls i que restin a fer activitats després de l’esquí

3 Esquiadors.

UNITS PER ORDINO

Fa uns dies, l’Organitza-
ció Mundial del Turis-
me (OMT) ha afegit Ordi-
no en la llista dels millors 

pobles turístics rurals de món. 
Aquest guardó reconeix pobles pi-
oners en el desenvolupament de 
les zones rurals i la preservació del 
paisatge, la diversitat cultural, els 
valors locals i les tradicions culi-
nàries. Els organismes internaci-
onals prestigiosos ens han inscrit 
en les seves llistes, però no hem de 
perdre de vista el model de parrò-
quia que volem.

Fa tres anys, la UNESCO va desig-
nar Ordino com a reserva de la bios-
fera i aquesta qualificació cal man-
tenir-la amb mesures que Units per 
Ordino tenim clares. El desenvolu-
pament del programa de certifica-
ció destinat a reconèixer i celebrar 
l’esforç de les empreses que contri-
bueixen a la preservació i conser-
vació d’aquest espai natural únic 
és una d’elles. Aquestes certificaci-
ons s’atorguen tant a empreses tu-
rístiques com ramaderes que han 
demostrat una dedicació excepci-
onal a la protecció del medi ambi-
ent, la promoció de pràctiques sos-
tenibles i la salvaguarda dels recur-
sos naturals dins de la Reserva de la 
Biosfera d’Ordino.

També promourem la certifica-
ció de productes agrícoles i arte-
sanals de la Reserva de la Biosfera 
d’Ordino que s’aplica a les explota-
cions agrícoles i ramaderes inscri-
tes al Registre d’Ordino, englobant 
les empreses apícoles i artesanals 
dedicades a la producció alimentà-
ria o no alimentària.

Estendrem la Certificació del 
Compromís per la Reserva de la Bi-
osfera d’Ordino a totes les empreses 
del sector turístic, l’allotjament, la 
restauració i els serveis. En defini-
tiva, tots els actors que col·laborin 
amb la Reserva de la Biosfera, re-

disciplinària i la col·laboració entre 
agents públics i privats.

Aquesta línia va absolutament 
dirigida a fer que la gent, el turista, 
l’esquiador, faci parada a Ordino i 
passi estona, gaudint d’activitats, 
menjant i, en darrer terme, pernoc-
tant. I per a fer-ho possible cal apli-
car tot un seguit d’accions dirigides 
a assolir aquests objectius.

Accions com ara el foment d’un 
veritable i atractiu «après-ski» i 
«après-montagne» al poble, aprofi-
tant la baixada dels turistes d’Ar-
calís cap Andorra, de compres o a 
sopar, per aconseguir que un bon 
nombre d’aquests es quedin a Ordi-
no, oferint-los una oferta d’oci i gas-
tronomia atractiva i incentivant les 
pernoctacions als establiments ho-

Cal que 
l’esquiador 
faci parada a 
Ordino i gaudeixi 
de les activitats 
programades

marcant la seva dedicació a una ges-
tió territorial eficaç, al desenvolu-
pament sostenible i a la minimit-
zació de la seva petjada ambiental.

Farem del turisme un catalitza-
dor per al desenvolupament i be-
nestar de la parròquia, implicant 
directament els principals actors 

del turisme d’Ordino, alhora que 
reforçarem La Casa de la Munta-
nya com a laboratori viu a la mun-
tanya que promou la recerca multi-

telers de la parròquia.
Algunes altres de les propostes 

que fem al respecte són la progra-
mació de música en viu a la plaça 
del poble, incentivar les visites als 
museus del poble, organitzar jorna-
des gastronòmiques o temàtiques. 
Utilitzarem la Casa de la Muntanya 
per proporcionar als nostres ciuta-
dans, i particularment els més jo-
ves, coneixements sobre la munta-
nya i la seva conservació. Promou-
rem les rutes naturals i culturals 
tot al llarg de l’any. I en aquesta ma-
teixa línia, facilitarem l’accessibi-
litat als espais naturals per a tot-
hom, fins i tot a les persones amb 
mobilitat reduïda, tenint, però, en 
compte les limitacions.
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UNITS PER ORDINO

«Vull contribuir 
a fer un Ordino 
més actiu en què 
restaurants i hotels 
no hagin de tancar 
i que el jovent es 
pugui quedar aquí, 
a gaudir del poble»
JORDINA BRINGUÉ. Educadora 
especialitzada i empresària. Enamorada 
d’Ordino, coneix bé les problemàtiques de 
les famílies, infants i joves des de la seva 
professió. Gaudeix de la muntanya i camina 
pels seus camins tant com pot.

DILLUNS, 11 DE DESEMBRE DEL 2023

–Quina és o ha estat la seva experièn-
cia política?
–Des de molt petita he sentit parlar de po-
lítica a casa meva. El meu avi va ser conse-
ller al Govern i al Comú. El meu pare, con-
seller del Comú d’Ordino.

Amb el temps, vaig voler fer un treball 
sobre política a la universitat i crec que en 
aquell moment aquest foc que portava 
dins meu es va revifar.

Va ser llavors quan per primera vega-
da em vaig presentar de número 11 amb 
lliberals. Vam fer un grup de joves molt 
dinàmic.

Durant un temps vaig desaparèixer 
del món polític, ja que vaig ser mare de 
dos nens.

Al mes d’abril d’aquest mateix any vaig 
voler provar sort amb Andorra Endavant, 
juntament amb Carine Montaner, l’Eva, 
la Cora, la Lili i en Xavi per les nacionals.

-Què l’ha portat a presentar-se ara en 
una llista i fer política?
–És veritat, que després del resultat que 
vàrem obtenir a les nacionals, em vaig pa-
rar pensar que és el que haguéssim pogut 
fer per millorar els resultats. Un dels prin-
cipals fets, va ser presentar tres candida-
tures. Fet que ens va restar a tots i vam 
acabar perdent.

Tot i que penso que per ser cinc joves 
que no teníem gaire experiència política, 
que no teníem ningú que ens gestionés la 
campanya, crec que vam tenir molt bon 
resultat. Una vegada que vam digerir el 
succeït vam plantejar presentar una úni-
ca candidatura sense sigles.

–Creu que la política comunal és el camí 
d’inici en el món de la política al país?
–Jo crec que no. El camí cap a política, si-
gui en l’àmbit comunal o nacional, el vas 
fent a poc a poc. No hi ha una porta d’en-
trada com a tal. Cada un troba la seva por-
ta d’entrada. Participant en les eleccions 
des de darrere, després vas seguint debats 
i eleccions. I posteriorment, per què no 
presentar-se a unes eleccions? No crec ni 
que sigui més fàcil ni més difícil, són molt 

diferents. Per a mi la política comunal és 
molt propera a la gent del poble. És més 
directa i pots dialogar amb la gent i fins i 
tot diria que és més fàcil actuar.

–Com veu la relació dels ciutadans en-
vers la política i els assumptes de la co-
sa pública?
–Penso que la gent està cansada de sen-
tir promeses que mai es compleixen. El 
pensament del poble és que una vegada 
els polítics estan a dintre ja no els escol-
ten i com a conseqüència ja no se senten 
representats. I això fa que perdin interès 
per la política. És important sortir al car-
rer, parlar amb la gent i saber quins són 
els seus neguits i desitjos. I des del Comú 
actuar en allò que es pugui.

Jo crec que els canvis són bons i això 
pot ajudar a fer que la gent se senti repre-
sentada al comú i que tinguin ganes d’in-
volucrar-se.

–I que ens proposa el seu programa en 
els temes que li pertoquen?
–Jo em sento més identificada i concerni-
da per la cultura i el benestar social, el jo-
vent i la gent gran.

En primer lloc, quan parlem de cul-
tura, penso en totes les tradicions que se 
n’han anat perdent al llarg dels anys. I que 
gràcies a les associacions de la parròquia 
estem recuperant. A mi m’encantaria po-
der participar-hi. Tanmateix, sempre que 
podem ho compartim en família. 

En segon lloc, el benestar social, si el 
poble no se sent bé res funciona. És im-
portant vetllar pel bé de la gent de la par-
ròquia.

Si comencem pel futur del país, que 
són els nostres infants, es mereixen una 
educació i un entorn adaptat a ells. En el 
qual puguis dedicar temps. És cert que vi-
vim en un país en el qual això no es té en 
compte. L’àmbit familiar a vegades queda 
descuidat. I per això hem de dinamitzar 
la parròquia amb activitats al llarg de tot 
l’any. Pels joves adolescents, els hi cal un 
lloc on es puguin reunir tot fent activitats 
com podria ser uns skate parc o un pump 

track (circuit tancat en bici). Aquest ma-
teix el podrien utilitzar clubs, associacions 
esportives, etc. 

I per acabar, podríem parlar de dos ti-
pus de «gent gran», aquelles persones que 
tenen entre 55 i 65 anys més o menys, es 
podrien habilitar espais perquè puguin 

dur a terme activitats o intercanvis cultu-
rals, entre altres coses. I la gent gran que 
va a la llar de jubilats per poder passar el 
temps jugant a cartes o petant la xarrada 
sense més ni més.

–Més aspectes relacionats amb aquest 

àmbit?
–Crec que són temes que toquen a la gent, 
que pots ajudar que les persones se sentin 
estimades i acollides en espais públics. 
Un petit gest pot canviar el dia a dia de la 
gent del poble. Hem de deixar que sigui el 
poble que pugui escollir que vol. Cal fer-
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Dijous dia 14, 20.30 H. 
CENTRE DE CONGRESSOS D’ORDINO
3 Reunió pública de la candidatura Units per Ordino per exposar el programa electoral.

actes de campanyadestacats
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DE PROP

Un llibre?
«En un lugar de África» 
de Stefanie Zweig.
Un programa de televisió?
Actualment no miro gaire la televisió. 
Però si n’he d’escollir algú seria 
«Esta casa es una ruina».
Una xarxa social?
Facebook.
Un menjar?
El pastís de patates de la meva mare.
Una beguda?
Seven Up.

Un indret de la parròquia?
L’esplana de Sornàs a dalt al Colomer, 
cap a les Planes.
Un animal?
El gos.
Un grup musical?
Lady Gaga, des que vaig veure la 
pel·lícula «Ha nacido una estrella».
Una ciutat del món?
No soc de ciutats, però si hagués 
d’escollir una, París.
Un país?
Per viure-hi, Andorra. Com a bonic, 

Argentina. Per descobrir, Tailàndia i Àfrica.
Un fet històric?
Tinc varis. La derrota d’ETA i l’atemptat 
de les Torres bessones, entre altres.
Un/a personatge?
Nelson Mandela... quina valentia.
Un/a esportista?
Jo soc d’esquí. Mimi Gutiérrez, Roger 
Vidosa i Lluís Marín. Són uns esportistes 
que s’ha merescut victòries i sobretot el 
reconeixement del nostre país. 
De fet, no sé si el nostre país els ha agraït 
la feina feta.

los partícips a través d’enquestes o qüesti-
onaris per saber que volen o possibles ide-
es per millorar.

Cal analitzar les necessitats de les fa-
mílies i dels joves de la parròquia i donar 
el suport necessari.

–I com ho trasllada això a la vida quo-
tidiana?
–Jo em veig amb els meus fills i amics pas-
sejant per Ordino i veure una parròquia 
tranquil·la, rural. Cal que preservem el 
que tenim.

Però sobretot m’agradaria poder veu-
re un Ordino més actiu en què els restau-
rants i hotels no tanquin. Que hi hagi llocs 
on el jovent es pugui quedar i que no ha-
gi de marxar a altres parròquies per po-
der gaudir.

Hem de dinamitzar la parròquia, pe-
rò d’una manera sostenible i sense perdre 
l’essència de la nostra parròquia.

–Sembla que ho tenen ben clar tot ple-
gat.

–Si, ho tenim molt clar, estimem la nostra 
parròquia. He nascut a Ordino i em sen-
to obligada a vetllar perquè no continuï 
en aquesta direcció amb una construcció 
desmesurada.

La meva família som ja quatre, quasi 
cinc, generacions que vivim a Ordino, i jo 
soc partícip de contribuir a tenir una par-
ròquia més dinàmica, però controlada.

Cal dir, que Ordino és una parròquia 
molt versàtil, es pot fer molt esport de 
muntanya, menjar, divertir-te o anar a vi-
sitar museus. Per això cal preservar el que 
tenim. No ho hem de deixar perdre. Mi-
llorar allò que tenim, sí, i també fer que si-
gui més i més atractiu.

Els nostres padrins van cuidar 
d’aquestes terres. Per això, no podem dei-
xar que ens construeixin un laboratori de 
recerca P3. Andorra no està preparat per 
un laboratori d’aquestes dimensions. No 
tenim un control sanitari per poder evitar 
qualsevol possible contaminació, provo-
cada per negligència o per accident, com 
en el cas ocorregut fa poc a Bellvitge amb 

–Hi ha molts temes que podríem tractar, 
però crec que actualment hem de resoldre 
els principals temes que són: el pla d’ur-
banisme, el laboratori de recerca P3 i l’ha-
bitatge, sense deixar de costat tots els te-
mes que esmenat anteriorment. Cal trac-
tar tots aquests aspectes i trobar la solució 
per cada un d’ells, sigui quina sigui, pel bé 
de la nostra parròquia i del país també.

–Com visualitza vostè la nit electoral si 
al final resulten ser guanyadors?
–Doncs sincerament, crec que em senti-
ria plena, ja que seria perquè hem treba-
llat molt intensament aquest últim mes 
i mig. I sé que tot tard o d’hora porta els 
seus fruits. Ho celebrarem amb moltes 
ganes.

-I si la cosa no surt com esperat i per-
den?
–I si mai perdem, doncs tristos, perquè 
són uns anys clau per la nostra parròquia. 
La parròquia està a les mans de la gent, 
dels votants.  

la mort d’un científic. Si en cuitats com 
Barcelona veiem que hi pot haver pro-
blemes, no els tindrem aquí a Andorra? 
I perquè a Ordino, reserva de la biosfera, 
un dels 55 pobles més bonics? Ni ho en-
tenem, ni ho volem.

–Molta cosa a fer, oi?
–Exacte, tenim molta feina a fer a Ordi-
no, fa anys que no es fan grans inversions 
a la parròquia. Cal reordenar moltes co-
ses. Nosaltres som un equip que volem el 
bé per la parròquia i cada un de nostres 
sabem el que hem de fer perquè sigui una 
parròquia admirada, i per això és impor-
tant que el dia 17 de desembre la gent del 
nostre poble voti a Units per Andorra, és 
el moment del canvi. L’altre partit no farà 
el que vulguin sinó el que li diguin des del 
Govern. Nosaltres som lliures, no ens di-
rigeix ningú, som un partir sense sigles. I 
tenim les idees molt clares.

-Li resta algun tema a tocar en el que po-
dria ser el seu espai de responsabilitat?

«Els nostres 
avis van cuidar 
aquestes terres 
i no volem 
laboratoris aquí»
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REUNIÓ PÚBLICA
CENTRE DE CONGRESSOS D’ORDINO

DIJOUS 
14 DE DESEMBRE

20.30 H.


